
  فارس: مديركل ميراث فرهنگي فارس از راه اندازي سامانه پيشخوان 
مكاتبات ارباب رجوع در اين اداره كل خبر داد.  مصيب اميري با بيان اين خبر 
گفت: يكي از اساسي ترين اهداف استقرار دولت الكترونيك، كسب رضايت 
مردم و تسهيل، تسريع و دقت در نحوه پاسخگويي به تقاضاي آنهاست. به 
همين منظور، با تلاش هاي صورت گرفته، انجام مكاتبات اداري، ارسال و 
دريافت نامه ها در اداره كل ميراث فرهنگي، به صورت الكترونيكي و بدون 
نياز به مراجعه حضوري ارائه مي ش��ود.  وي افزود: صرفه جويي در وقت، 
سوخت، كاغذ و هزينه هاي عمومي، كنترل دقيق و كارشناسي نامه ها و 

جلب رضايت مندي بيشتر ارباب رجوع، از مزاياي اين فرآيند است. 
  آذربايجان شرقي: رئيس سازمان جهاد كشاورزي آذربايجان شرقي 
گفت: سامانه هاي نوين در 56 هزار و 45 هكتار از اراضي كشاورزي استان اجرا 
شد.  اكبر فتحي افزود: در 30 هزار و 819 هكتار سامانه هاي باراني، 24 هزار و 
170 هكتار سامانه هاي قطره اي و يك هزار و 55 هكتار سامانه هاي كم فشار 
اجرا شده است.  وي با اشاره به اينكه امكان اجراي سامانه هاي نوين آبياري 
در اراضي ديم وجود ندارد، ادامه داد: اجراي سامانه هاي آبياري تحت فشار 

نيازمند الزاماتي همچون استخر ذخيره آب و انرژي برق مناسب است. 
  اردبيل: معاون س��رمايه گذاري اداره كل مي��راث فرهنگي، صنايع 
دس��تي و گردش��گري اس��تان اردبيل از صدور مجوز احداث 10 واحد 
اقامتگاه بوم گردي در اين اس��تان خبر داد.  ناصر محمودي با اعلام اين 
خبر افزود: موافقت اصولي اين واحدها با حجم سرمايه گذاري بالغ بر 177 
ميليارد ريال صادر شده است.  وي اشتغال واحدهاي بوم گردي ذكر شده 
را 160 نفر عنوان كرد و ادامه داد: يك مجوز در مشگين شهر، چهار مجوز 
در نمين، 2 مجوز در اردبيل، 2 مجوز در گرمي و يك مجوز در سرعين 
صادر شده است.  به گفته وي 11 مجوز راه اندازي اقامتگاه بوم گردي نيز 

در دست بررسي است و به زودي تعيين تكليف خواهد شد.

يكي از منابع آب��ي مهم به منظ��ور آبزي پروري، 
چاه هاي آب كش��اورزي مي باش��د.  در اين ميان 
شرايط مناسب قزوين موجب شده تا بهره برداران 
با اس��تفاده از اين موضوع گام ه��اي خوبي را در 
زمينه آبزي پروري بردارند.  افزايش درآمد خانوار 
روس��تايي، ايجاد اش��تغال، كاه��ش هزينه هاي 
مربوط به استفاده از كودها و ريزمغذي ها، افزايش 
فرهنگ مصرف ماهي به عنوان غذاي س��لامت و 
تأمين بخشي از پروتئين مورد نياز جامعه و هزينه 
سرمايه گذاري ثابت كمتري نسبت به مزارع منفرد، 
از ديگر مزاياي اج��راي طرح آبزي پروري بوده كه 
موجب رونق پرورش آبزيان  در قزوين  شده است. 

  آبزي پروري در قزوين توسعه مي يابد
از آنجا كه ايجاد اش��تغال و درآمد زاي��ي و اتكا به 
تولي��دات داخل��ي از موضوعات مه��م در بحث 
اقتصاد مقاومتي است، لذا اين مهم موجب شده تا 
طرح هايی مثل آبزي پروري در قزوين با استقبال 
خوبي مواجه ش��ود.  به طوري كه در حال حاضر 
سالانه 3700 تن انواع ماهي در 200 واحد پرورش 
سردابي و گرمابي اس��تان توليد مي شود.  رئيس 

س��ازمان جهاد كشاورزي اس��تان قزوين با تأييد 
اين موضوع مي گويد:» پس از بازديد از 15 مكان 
و موقعيت معرفي ش��ده براي پ��رورش، تعداد 9 
س��ايت مس��تعد در يك محدوده 91 كيلومتري 
شناسايي و ظرفيت توليد 10هزار تن ماهي در آن 
پيش بيني شد.« فاطمه خمسه مي افزايد: »يكي از 
برنامه هاي اولويتدار جهاد كشاورزي قزوين اجراي 
طرح توسعه شيلات و آبزيان است كه اجراي آن را 
در دستور كار داريم.« وي ادامه مي دهد:»استان 
قزوي��ن در مناطق مختلف��ي داراي ظرفيت هاي 
خوبي در اين عرصه است كه اخيراً با انتخاب مشاور 
براي شناسايي مكان هاي مس��تعد درصدديم تا 
در اين زمينه نيز اقدام كنيم.« بررس��ي ها نش��ان 
مي دهد رونق اين صنعت پرسود در قزوين موجب 
شده تا طرح توسعه پرورش ماهي در دشت قزوين 
و رودخانه شاهرود با توسعه استخرهاي دو منظوره 
براي پرورش انواع ماهي و ميگو  مورد مطالعه قرار 
بگيرد.  به طوري كه هم اكنون در منطقه شاهرود 
16 محل براي اين كار شناسايي و در 9 سايت ديگر 
نيز مطالعات كارشناس��ان آغاز شده و در كنار آن 

نقشه برداري و مهندس��ي رودخانه در حال انجام 
شدن است.  هرچند به دليل محدوديت هاي آبي 
در محدوده رودخانه شاهرود نمي توان بيش از يك 
هكتار توسعه در شيلات انجام گيرد و هر سايت بايد 
كمتر از يك هكتار باشد.  به گفته رئيس سازمان 
جهاد كشاورزي استان قزوين، اوليت بندي سايت ها 
با در نظر گرفتن وضعيت منابع آبي منطقه است كه 
مطالعات آزمايشگاهي، نقشه برداري انجام شده و 
سايت كمال آباد تقريباً قطعي و مطالعات بيوتكنيك 
هم آماده و در برخي مناطق كه براي پرورش بچه 
ماهي مس��تعد اس��ت، فعاليت ها آغاز شده است.  
شرايط مناسب سبب شده تا طرح توسعه شيلات و 
آبزيان در محدوده شاهرود با ظرفيت 10 هزار تن 

و با 30 ميليارد تومان اعتبار عملياتي شود. 
  توليد ماهيان خاوياري اولويت شيلات قزوين 
طي ساليان اخير عوامل متعددي همچون ورود 
انواع آلودگي ها به درياي خزر، صيد بي رويه قاچاق، 
از بين رفتن زيس��تگاه هاي طبيعي تخم ريزي و 
بسياري از فاكتورهاي س��وء ديگر سبب كاهش 
ذخاير اين آبزيان گرانقدر ش��ده است، به همين 

دليل از سوي كش��ورهاي س��احلي اين منطقه 
تا س��ال 2020 صي��د اينگونه ماهي��ان ممنوع 
اس��ت.  از آنجا كه جايگاه ويژه ماهيان خاوياري 
در بحث ش��يلات و بيولوژي جه��ان از اهميت و 
ارزش بالايي برخوردار اس��ت، ل��ذا اين موضوع 
موجب شده تا طرح توسعه پرورش و صيد ماهيان 
خاوياري در استان هاي مختلفي كه شرايط لازم 
را دارند م��ورد توجه قرار بگيرد ك��ه قزوين يكي 
از اين استان هاس��ت.  اين مهم باعث ش��د تا در 
سال گذشته 20 تن گوش��ت ماهي خاوياري در 
استخرهاي پرورش ماهي استان توليد و روانه بازار 
شود.  مدير شيلات سازمان جهاد كشاورزي استان 
قزوين با تأيي��د اين مهم مي گوي��د: » در همين 
راس��تا 22 كيلوگرم خاويار از يكي از مزارع توليد 
پرورش ماهي خاوياري اس��تحصال شده است.« 
ايرج رحماني با اشاره به طرح هاي توسعه ماهيان 
خاوياري در سطح استان مي افزايد: » سال گذشته 
در چهار واحد فعال پرورش ماهيان خاوياري در 
سطح دو شهرس��تان قزوين و بوئين زهرا حدود 
6هزار و 500 قطعه بچه ماهي خاوياري رهاسازي 
شده اس��ت.« از آنجا كه استان قزوين رتبه هفتم 
كشوري را در بخش توليد ماهيان خاوياري به خود 
اختصاص داده اس��ت، لذا در همين راستا اجراي 
پروژه هاي متع��دد تحقيقاتي، احيا و بازس��ازي 
ذخاير و همچنين پ��رورش در آب هاي داخلي از 
جمله اقداماتي است كه استان قزوين توانسته در 

اين زمينه انجام دهد. 
  اشتغال و درآمدزايي 

از آنجا كه بحث اش��تغال و ايجاد درآمد از اهميت 
ويژه اي برخوردار است لذا اين مهم به عنوان يكي از 
دغدغه ها در استان هاي مختلف كشور مورد توجه 
است.  در اين ميان قزوين از جمله استان هايي به 
شمار مي رود كه توانسته با گسترش آبزي پروري 
اقدامات خوبي  در اين زمينه انجام دهد.  جانشين 
رئيس ستاد شيلات استان قزوين با اشاره به اينكه 
آبزي پروري بستر مناسبي براي توسعه در استان 
و يكي از ظرفيت هاي مهم اش��تغال است كه در 
توليد و اشتغال نقش بس��زايي دارد، مي گويد:» با 
توجه به شرايط آب و هوايي و مصرف سرانه ماهي 
و همچني��ن محدوديت منابع آبي بايد به س��راغ 
ظرفيت هاي جديد اشتغال در بخش آبزي پروري 
برويم.« منوچهر حبيبي مي افزايد: » نزديك 10 
هزار تن ظرفيت توس��عه آبزي پروري در اس��تان 
وجود دارد كه مي توان با برنامه ريزي مناسب اين 

ميزان را توسعه داد.«

ويژگي آب وهواي�ي در قزوين ازجمل�ه برتري هايي به ش�مار مي رود 
كه باعث ش�ده تا اين اس�تان در زمين�ه توليدات باغي و كش�اورزي 
قدم هاي خوبي بردارد.  در كنار اين مهم، در س�ال هاي اخير ش�رايط 
مناسب براي پرورش آبزيان به اين صنعت در استان رونق خوبي داده 
است؛ موضوعي كه موجب شد رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان 

قزوين اعلام كند:» طرح توس�عه ش�يلات و آبزيان در اس�تان قزوين 
در ۹ سايت به ظرفيت ۱۰ هزار تن عملياتي مي ش�ود.« اين گفته ها در 
حالي است كه سال گذش�ته مراكز پرورش ماهيان خاوياري استان با 
توليد2۰ تن گوشت ماهي خاوياري و 22 كيلوگرم خاويار توانست خود 
را به عنوان يكي از قطب هاي مهم كش�ور در اين زمين�ه معرفي كند. 

چند وقتي است كه 
حوريه ملكي

   گزارش 2
در فضاي مجازي 
مطالبي در خصوص 
كش�ت زعفران در گلخانه و ميزان س�ودآوري 
بالاي اين كار منتشر و دست به دست مي چرخد. 
هر چند اين افراد ايجاد اشتغال و كارآفريني را 
هدف اول خ�ود عن�وان مي كنند ام�ا به گفته 
كارشناسان اين كار اصلًا به صرفه نيست و اگر 
افرادي بخواهند توليد زعفران به روش گلخانه اي 
را با هدف سودآوري و اشتغال ثابت مد نظر داشته 
باش�ند حتم�اً ب�ه ض�رر منته�ي مي ش�وند. 

    
در خبرهايي ك��ه در رابطه با تولي��د زعفران در 
گلخانه منتشر مي ش��ود افرادي سودجو تظاهر 
به اشتغالزايي و كارآفريني مي كنند در حالي كه 
اين روش در مقياس بالا، به صرفه نيست. زيرا پياز 
زعفران بايد در پايان شهريور تحت شرايط مناسب 
در سيني يا جعبه چيده شده و در قفسه قرار گيرد، 
بنابر اين نمي توان پيازها را هرساله با هزينه زياد 
از زمين درآورد يا خريداري كرده و با قيمت بالا 
نگهداري كرد.  چون اكثر م��ردم تمايل دارند با 
هزينه و زحمت كمتر، در فضاي كوچكتر محصول 
بيشتري بدست بياورند، فكر مي كنند كه كشت 
زعف��ران در گلخانه ها، آن هم در مس��احت هاي 
مختلف و كوچك مي تواند برايش��ان سودآوري 
داشته باشد، اما اين يك اشتباه بزرگ است و حتماً 
بدون برآورد كردن هزينه ها نمي توان به روزهاي 
خوشي در اين مسير اميدوار بود.  در همين رابطه 
رسول درويش��يان، پژوهش��گر مهندسي منابع 
طبيعي با بيان اينكه متأس��فانه افرادي با انتشار 
مطالبي در خصوص كش��ت زعفران در گلخانه، 
با هزينه تبليغات بس��يار بالا و وعده س��ود زياد 
مش��غول جذب افكار مردم هس��تند، مي گويد: 
»با توجه به اينكه پيازهاي زعف��ران براي خريد 
و نگه��داري هزينه بالايي به فع��الان اين عرصه 
تحميل مي كند، بايد قبل از ورود به اين كار حتماً 
ميزان هزينه كرد، وضعيت بازار و بازگشت سرمايه 

محاسبه ش��ود.« اين كارش��ناس ادامه مي دهد: 
»بعد از برداشت گل اگر شرايط جوي اجازه دهد 
دوباره و با صرف هزينه بيشتر بايد پيازها به زمين 
برگردانده شوند چون اگر به زمين باز نگردند ديگر 
زايشي از آن پياز صورت نمي گيرد و در واقع بعد از 
گلدهي از بين مي رود كه همين مسئله هم بسيار 

هزينه بر است.«
  25 كيلو زعفران در هر هكتار

درويشان با بيان اينكه از ادعاهاي افراد سودجو اين 
است كه اگر پيازها درشت باشند كلاله بيشتري 
توليد مي ش��ود، تأكيد مي كند: »اگر پياز درشت 
باشد با روش كاشت اصولي و علمي، داخل زمين 
نيز همين نتيجه گرفته مي شود و ارتباطي ندارد 

كه داخل زمين يا گلخانه كشت شود.«
در ميان استان هاي ايران، لرستان اين استعداد را 
دارد كه به سمت كشت زعفران در اراضي ديم كم 
بازده پيش برود.  بر همين اساس در حال حاضر 
نيز در لرستان افرادي هس��تند كه روش كاشت 
اصولي و علمي را پيش گرفته و 25 كيلوگرم در 
هكتار برداشت كرده اند.  به همين خاطر گروهي 

به فكر س��ودجويي از اين وضعي��ت افتاده اند با 
برگزاري كارگاه كشت زعفران گلخانه اي مبالغي 
را از مردم گرفته و آنها را به اميد خدا رها مي كنند؛ 
در نهايت اگر كشاورزان از اين طرح جواب نگيرند 
پاسخ آنان اين است كه پياز درشت نبوده يا شرايط 
به خوبي رعايت نشده است.  حال با توجه به اينكه 
لرستان قابليت كشت اين گياه در شرايط ديم را 
دارد و 75 درصد اراضي زراعي اس��تان ديم است 

بايستي متقاضيان را به سمت درست هدايت كرد 
و به فكر ايجاد اش��تغال و كارآفريني بود. اين در 
حالي است كه لرس��تان ظرفيت تبديل شدن به 
قطب توليد زعفران با كيفي��ت در ايران و دنيا را 
دارد.  درويشان، كارشناس ارشد مهندسي منابع 
طبيعي هم در اين باره مي گويد: »به دليل اينكه 
اراضي زراعي ديم اس��تان مناس��ب براي كشت 
زعفران هستند بايد توجه بيشتري به اين امر مهم 
شود چراكه در كشور تنها در لرستان كشت تحت 
ش��رايط ديم صورت گرفته و نتيجه بخش بوده، 
بنابر اين بدليل ش��رايط اقليمي مناسب بايستي 
اين استان به سمت كشت زعفران در اراضي ديم 

كم بازده پيش برود.«
  تمام لرستان آماده كشت زعفران 

البته كش��ت زعف��ران آن هم به ص��ورت ديم در 
لرستان حرف تازه اي نيست و چند سال پيش بود 
كه يكي از اعضاي هيئ��ت علمي مركز تحقيقات 
كش��اورزي لرس��تان از فراهم بودن شرايط آب و 
خاك اس��تان براي كش��ت ديمي زعفران در اين 
استان خبر داده بود.  كريم خادمي، با بيان اينكه 
نتايج تحقيقات در استان نشان داده است كه كشت 
زعفران به صورت ديم هم امكانپذير است، گفته 
بود: »طبق تحقيقات به عمل آمده در حال حاضر 
سراسر مناطق استان لرستان براي كشت محصول 
زعفران مناسب است و با آزمايش هاي به عمل آمده 
از زعفران توليدي لرستان؛ اين محصول از لحاظ 
كيفيت در درجه ممتاز قرار دارد.« اين كارشناس 
با اشاره به ارزش غذايي علوفه زعفران در مقايسه با 
كاه گياه گندم و جو، تصريح كرد: »از مزارع گندم 
و جو در سطح استان لرستان نمونه هاي مختلفي 
جمع آوري شده و در آزمايشگاه مورد تجزيه و آناليز 
قرار گرفته و همچنين از مزارع زير كشت زعفران 
نمونه هاي تصادفي انتخاب و مش��ابه گندم و جو 
مورد تجزيه قرار گرفتند و در نهايت نتايج تجزيه و 
تحليل نشان داد كه متوسط ميزان پروتئين خام 
علوفه زعفران 7/37 درصد و كاه گندم 2/68 و جو 

3/25 درصد است.«

كشت گلخانه اي زعفران تله اي براي كار آفرينان
لرستان ظرفيت كشت زعفران به صورت ديم را دارد

از آنج�ا ك�ه ايج�اد اش�تغال و 
درآمد زاي�ي و ات�كا ب�ه توليدات 
داخلي از موضوعات مهم در بحث 
اقتص�اد مقاومتي اس�ت، لذا اين 
مهم موجب شده تا طرح هايي مثل 
آبزي پروري در قزوين با استقبال 
خوبي مواجه شود.  به طوري كه در 
حال حاضر سالانه ۳۷۰۰ تن انواع 
ماهي در 2۰۰ واحد پرورش سردابي 

و گرمابي استان توليد مي شود

طبق تحقيقات به عمل آمده در حال 
حاضر سراسر مناطق استان لرستان 
ب�راي كش�ت محص�ول زعفران 
مناس�ب اس�ت و با آزمايش هاي 
به عمل آمده از زعف�ران توليدي 
لرس�تان، اي�ن محص�ول از لحاظ 

كيفيت در درجه ممتاز قرار دارد
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 قزوين با 9 سايت با ظرفیت ۱۰ هزار تن
قطب آبزي پروري كشور مي شود

 آغاز طرح بیمارستان تمام الكترونیك 
در دانشگاه علوم پزشكي شاهرود  

طرح بيمارستان تمام الكترونيك در     سمنان
اين دانش�گاه باهدف كاهش مصرف 

كاغذ و صرفه جويي در وقت آغاز به كار كرد. 
معاون درمان دانش��گاه علوم پزش��كي ش��اهرود بابيان اينكه استارت 
بيمارستان تمام الكترونيك در دانشگاه علوم پزشكي شاهرود زده  شده 
كه اين اقدام در راس��تاي كاهش مصرف كاغذ صورت مي گيرد، گفت: 
تلاش هاي خوبي در اين زمينه صورت گرفته هر چند بايد گفت تا نقطه 
ايده آل هنوز فاصله  داريم.  حسين شيباني بابيان اينكه 26 متخصص و 
پنج فوق تخصص به جمع نيروهاي دانشگاه علوم پزشكي شاهرود اضافه 
 شده است، افزود: در اين راستا از پرستاران و پزشكاني كه براي ارتقا علمي 
گام برمي دارند حمايت مي ش��ود.  وي با بيان اينكه افتتاح بزرگ ترين 
اورژانس شرق استان سمنان باعث كاهش فش��ار پرستاران در بخش 
اورژانس مي شود، ابراز داش��ت: متوازن سازي بيمارستان هاي شاهرود 
در دستور كار قرار دارد تا فشار كار بر روي تنها يك بيمارستان نباشد.  
شيباني با بيان اينكه بسياري از فرآيندها در اين دانشگاه حذف يا اصلاح  
شده است، تصريح كرد: با توجه به خدماتي كه پرستاران انجام مي دهند 
اين اقدام كار و مسئوليت ما را در قبال آنها سنگين تر مي كند بنابر اين 
مي كوش��يم تا با انجام برخي اقدامات بخشي از فش��ار كاري و دغدغه 

پرستاران را در حوزه دانشگاه علوم پزشكي شاهرود كاهش دهيم. 

افتتاح و كلنگ زني 7 پروژه شركت آب 
منطقه اي در سفر هیئت دولت به گلستان   

   گلستان مديرعام�ل ش�ركت آب منطق�ه اي 
گلس�تان از افتت�اح و آغ�از عمليات 
اجرايي 7 پروژه ش�ركت آب منطقه اي گلس�تان در دومين سفر 

هيئت دولت به استان گلستان خبر داد. 
علي نظري گفت: افتتاح و بهره برداري از 7 هزار هكتار از ش��بكه آبياري 
وزهكش��ي قره س��و – زرين گل، بهره برداري از سدلاس��تيكي گنبد و 
بهره برداري فاز اول طرح زهكشي در سطح 10 هزار هكتار اراضي اولويت دار 
در استان از جمله پروژه هاي قابل افتتاح اين شركت است.  نظري افزود: آغاز 
عمليات اجرايي فاز اول طرح آبرساني به شهرها و روستاهاي نوار مرزي 
استان با مشاركت بخش خصوصي، آغاز عمليات اجرائي 6 هزار هكتار از 
شبكه اراضي اولويت دار استان و آغاز عمليات اجرايي سد چايلي از جمله 
پروژه هاي قابل كلنگ زني در دومين سفر هيئت دولت به استان است كه 
اين پروژه ها با حضور وزير نيرو دكتر اردكانيان به صورت متمركز افتتاح 
و كلنگ زني مي شود.  وي با اشاره به جزئيات طرح هاي مذكور ادامه داد: 
در طرح شبكه آبياري و زهكشي قره سو و زرين گل تاكنون، 565 ميليارد 
ريال هزينه صورت گرفته اس��ت و اقداماتي نظير اج��راي 55 كيلومتر 
كانال هاي آبرسان اصلي، اجراي زهكش اصلي به طول 64 كيلومتر و اجراي 
الگوي مديريت مشاركتي آب در واحد عمراني قره بلاغ انجام شده است و 
از جمله مهم ترين اهداف اين طرح مي توان به كاهش تلفات آب، افرايش 
ضريب تأمين آب كشاورزي و مش��اركت مردمي در مديريت آب اشاره 
كرد.  وي افزود: بهره برداري از سد لاستيمي گنبد با حجم تنظيمي 2/5 
ميليون متر مكعب و هزينه انجام شده 92 ميليارد ريال از ديگر پروژه هاي 
قابل بهره برداري اين شركت است كه تنظيم آب اراضي حاشيه رودخانه 
گرگانرود به ميزان 2/5 ميليون متر مكعب، بهبود آبگيري ايستگاه هاي 
پمپاژ و شبكه هاي آبياري و زهكشي احداثي در حاشيه رودخانه گرگانرود 
در سطح 3 هزار هكتار و افزايش سطح تراز آب و تسهيل در انتقال آب به 

مزارع به روش پمپاژ از اهم اهداف احداث اين سد است.

 بهره مندي ۵ هزار نفر از خدمات 
مركز توانبخشي هلال احمر خراسان جنوبي 

   خراسان جنوبي مدير عامل جمعيت هلال احمر خراسان 
جنوب�ي از بهره من�دي 5 ه�زار نف�ر از 
خدمات مركز توانبخشي هلال احمر استان طي ۹ ماه گذشته خبر داد. 
محمدرحيم ش��هرياري گفت: طي 9 ماهه امس��ال بالغ بر 5 هزار نفر به 
اين مركز مراجعه و از خدمات اين مركز بهره مند ش��دند.  وي با اشاره به 
بهره مندي يك هزار و 47 نفر از مراجعه كنندگان از خدمات فيزيوتراپي، 
افزود: همچنين طي اين مدت 203 نفر از خدم��ات ارتوپدي اين مركز 
بهره مند شدند.  وی ادمه داد: در بخش كاردرماني نيز 496 نفر به اين مركز 
مراجعه و 530 نفر در بخش گفتار درماني پذيرش ش��ده اند.  مديرعامل 
جمعيت هلال احمر خراسان جنوبي اضافه كرد به افزايش تجهيزات اين 
مركز در سال جاري اش��اره كرد و گفت: در اين مدت تجهيزاتي از جمله 
دستگاه ليزر پرتوان، دستگاه الكتروتراپي دو كاناله و دستگاه اولتراسوند 
به تجهيزات مركز اضافه شده است.  ش��هرياري افزود: اين دستگاه ها به 
كمك به تسريع بهبود شكستگي هاي، كاهش گرفتگي عضلات، تحريك 
عصب و كاهش درد بيماران كمك مي كنند.  به گفته مدير عامل جمعيت 
هلال احمر خراسان جنوبي در مراسم حج امسال معاينه و واكسيناسيون 

2 هزار و 568 نفر توسط اين مركز انجام شده است.

 استانداردسازي مدارس شاهد اولويت 
وزارت آموزش و پرورش است 

اداره كل ش�اهد وزارتخان�ه آموزش و     هرمزگان
پ�رورش اولوي�ت كار در م�دارس را 

كيفيت بخشي و استانداردسازي قرار داده است. 
محمدرضا رزاقي مديركل امور شاهد و ايثارگران وزارت آموزش و پرورش 
در نشست ستاد شاهد آموزش و پرورش هرمزگان با عنوان كردن مطلب 
فوق گفت: اس��اس كار و راهبرد وزارت آموزش و پرورش قرار دادن اين 
مدرسه ها در مسير رقابت با س��اير مدارس است و اين مدرسه ها در نظام 
ارزيابي همپاي س��اير مدارس بدون ارفاق يا ملاحظه مش��مول ارزيابي 
هستند.  وي ادامه داد: اين نگرش باعث شده است مديران و معلمان مدارس 
ش��اهد با نهايت دقت و تلاش در ارتقاي شاخص هاي آموزشي و تربيتي 
بكوشند و اين مدارس را در شمار بهترين مدارس الگو قرار دهند.  مديركل 
امور شاهد و ايثارگران وزارت آموزش و پرورش، عملكرد مدرسه هاي شاهد 
در ارزيابي هاي تخصصي را در تحقق اهداف سند تحول بنيادين عملكرد 
موفق ارزيابي كرد.  در اين نشست مديركل آموزش و پرورش هرمزگان 
نيز گفت: در استان هرمزگان 5 هزار و 800نفر دانش آموز در 22 مدرسه 
شاهد مشغول تحصيل هستند.  به گفته موسي دادي زاده، از مجموع 900 
مدرسه تخريبي در استان، چهار مدرسه ابتدايي در حوزه شاهد هستند 
كه انتظار داريم از محل اعتبارات ملي توجه ويژه اي به نوسازي اين مدارس 
صورت پذيرد.  وي افزود: با توجه به تكليف برنامه شش��م توسعه، وزارت 
آموزش و پرورش مكلف است 50 درصد از دانش آموزان را به سمت مدارس 

فني و حرفه اي و كار و دانش سوق دهد.

فرمانده سپاه استان البرز تأكيد كرد
 پیوست پدافند غیرعامل 

در پروژه هاي عمراني لحاظ شود 
فرمانده سپاه اس�تان البرز با تأكيد بر     البرز
اينكه مديران دستگاه هاي اجرايي بايد 
اهمي�ت پدافند غيرعام�ل را باور كنن�د، گفت: پيوس�ت پدافند 
ش�ود.  لح�اظ  باي�د  عمران�ي  پروژه ه�اي  در  غيرعام�ل 
س��ردار يوس��ف مولايي با تأكيد بر اينكه بايد تهديده��اي مورد توجه 
استان را شناس��ايي كنيم، افزود: بايد آمادگي ها در مواجه با تهديدها و 
بحران ها نيز موردسنجش قرار گيرد.  وي با اشاره به اينكه تهديدهاي 
مورد توجه استان متنوع و زياد است، ادامه داد: حوادث طبيعي زيادي از 
جمله سيل، زلزله و غيره اين استان را تهديد مي كند.  سردار مولايي در 
بخش ديگري با اشاره وجود كارخانجات متعدد در استان، گفت: اين ها 
سرمايه هايي است كه نيازمند صيانت است. آسيب هايي كه متوجه اين 
كارخانجات است بايد شناسايي و پايش ش��وند.  وي با تأكيد بر اينكه 
آسيب هاي كه كارخانجات براي محيط زيست دارند بايد شناسايي شود، 
افزود: طي سال هاي اخير بسياري از نهادها از جمله سپاه و استانداري 
تهديدهايي كه مي تواند مورد توجه اس��تان باشد را شناسايي كرده اند.  
فرمانده سپاه استان البرز به شرايط اقليمي و بومي منطقه اشاره كرد و 
گفت: همجواري البرز با پايتخت نيز از جهات مهمي نيازمند بررسي است 
بايد آسيب هاي كه از اين حوزه نيز متوجه استان مي شود را شناسايي 
كنيم.  سردار مولايي گفت: برخي تهديدها شناسايي و در دست بررسي 
جهت طراحي هاي پدافند غيرعامل قرار گرفته است. اين مهم نيازمند 

مسئوليت پذيري از سوي مسئولان و سرمايه گذاري است. 

88498441سرويس  شهرستان

محمدرضا سوري
   گزارش يك

 حركت كند صنعت فرش آذربايجان شرقي 
در سربالايي مشكلات

فقط ۵۰ هزار قالیباف بیمه هستند!
زمان زيادي از آن روزها نمي گذرد؛ روزگاري كه به ديوار هر خانه اي 
در آذربايجان شرقي دار قالي تكيه داده شده بود. مردم اين استان 
در كنار فعاليت هاي كشاورزي، همواره فرش هايي با طرح هاي اصيل 
مي بافتند؛ فرش هايي كه اغلب به خارج از كش�ور صادر مي شد و 
بخشي از هزينه روستاييان را تأمين مي كرد. اما حالا كمتر جواني 
اين مسير را ادامه مي دهد. چراكه در كنار افزايش قيمت مواد اوليه 
و به صرفه نبودن اين فعاليت، ش�انس كمي هم براي بيمه ش�دن 
دارند. گفته مي شود در حال حاضر از 2۰۰ هزار قاليباف آذربايجان 
ش�رقي تنها 5۰ هزار نفر از خدمات بيمه برخوردار هس�تند و اين 
خود سندي بر كم توجهي مسئولان به اين صنعت درآمدزا است. 

    
به ديوار هر خانه روستايي دار قالي تكيه داده شده بود و روستاييان در 
كنار فعاليت هاي كش��اورزي همواره فرش هاي��ي نفيس مي بافتند كه 
چشم هر بيننده اي را به خود خيره مي كرد. فرش هايي كه مقصد اصلي 
آنها كش��ورهاي خارجي بودند و اين هنر ايراني را به تمام دنيا معرفي 
مي كردند. روزگاري صنعت اصيل قاليباف��ي در ايران به عنوان دومين 
صنعت درآمدزا بعد از نفت شناخته مي ش��د. با اينكه از آن زمان، مدت 
زيادي نمي گذرد، اما در اثر بي برنامگي متوليان اين حوزه، دارهاي قالي 
كم كم از گوشه خانه هاي روستايي جمع شدند و به انباري ها انتقال داده 
شدند. حالا كمتر جواني رغبت به ادامه اين مسير دارد، حتي اگر بيكار 
باشد و هزار و يك جور مشكل داشته باشد، باز هم دست به گره زدن تار و 
پود فرش نمي زنند. چراكه امروزه در كنار افزايش قيمت مواد اوليه، عدم 
برنامه ريزي براي صادرات و عدم آموزش كافي در اين زمينه،  اين صنعت 
مهم ترين مزيت خود يعني بيمه شدن قاليبافان را هم از دست داده است 
و تعداد كمي مي توانند از اين امتياز برخوردار شوند. از همين رو چراغ 
صنعت قاليبافي استان روز به روز كم س��و  تر مي شود. در اين خصوص 
رئيس اتحاديه توليد كنندگان فرش دستباف آذربايجان شرقي مي گويد: 

»متأسفانه تنها 50 هزار نفر بيمه قاليبافي دريافت مي كنند.«
اسماعيل چمني همچنين با اشاره به مشكل ديگر فرش بافان يعني بحث 
گراني مواد اوليه مي افزايد: »قرار بود مواد اوليه فرش را با ارز دولتي 4200 
توماني وارد كنيم اما اين مهم به تأخير افتاد و اكنون قاليبافان مواد اوليه را 
با چهار برابر افزايش قيمت تأمين مي كنند. يعني قاليبافي كه در گذشته 
براي تأمين مواد اوليه بايد 10 ميليون تومان پرداخت مي كرد، الان بايد 
40ميليون تومان بپردازد. از اين رو خيلی زود اين موضوع باعث مي شود 
بيكاري به وجود آيد و مشكلات بزهكاري، اجتماعي در جامعه زياد شود.« 
وي با بيان اينكه فرش دستباف ايراني در سطح جهاني شهرت دارد ادامه 
مي دهد: »بايد به نحوي برنامه ريزي كنيم كه توليد كنندگان فرش در 
شهر خودمان فعاليت كنند. در غير اين صورت توليدكنندگان يا دست از 
كار مي كشند يا به شهرهاي ديگر كوچ مي كنند.« در حال حاضر گفته 
مي شود كه 40 درصد از سهم توليد و صادرات فرش ايران به شهر تبريز 
اختصاص دارد و معاون امور بازرگاني و توسعه تجارت سازمان صنعت 
استان آذربايجان شرقي در اين خصوص مي گويد: »هم اكنون 500 هزار 
نفر در هنر صنعت فرش آذربايجان شرقي اشتغال دارند كه 200 هزار نفر 
از آنها به صورت مستقيم در حرفه بافندگي فرش و بقيه در امور فروش و 
رنگرزي و تأمين مواد اوليه مشغولند.« غلامعلي راستي اضافه مي كند: 
»سالانه بيش از يك ميليون متر مربع فرش در استان توليد مي شود كه 
30 درصد آن صادراتي است.« بنابر اين با توجه به اين حجم از توليد و 
نقش اين استان در صنعت فرش ضروري است هرچه سريع تر مشكلات 
تأمين مواد اوليه و بيمه قاليبافان برطرف شود. موضوعي كه به طور حتم 

برطرف شدني است و همت متوليان را مي طلبد. 

ميترا شهبازي


